
Vindeby Vand 
Generalforsamling 2024 

Afholdt på Bregninge Mølle 
Torsdag den 18. april 2024 kl. 1900 

Punkt 1: 
Valg af dirigent 

Mogens Dyhr blev valgt og han konstaterede, at generalforsamlingen var lovligt indvarslet og 
beslutningsdygtig. 

Punkt 2:  
Valg af stemmetællere 

Flemming og Finn valgt. 

Punkt 3:  
Formandens beretning 

Velkommen til alle, også til vore nye forbruger fra Landet VV.  
Vi glæder os til at have jer med i selskabet, og til at leverer godt vand til alle. 

Året 2023 har på mange måder været et år med en del opgaver og udfordringer. 

Igen i år, har lovgivningen beriget os med mange nye tiltag. 
Nye drikkevandsprøver, nye stoDer der skal undersøges for. Her kan nævnes, at vi ikke har 
PFSA i vort vand. 
Ny bekendtgørelse om vandforsyningsdrift. 
Ny lovgivning om LER2, det er registreringer af ledninger digitalt. Nu skal man registrere på en 
ny måde, og samtidig ind måler alt digitalt, inkl. dybden på ledningerne. 

Fra Svendborg kommune er der ny vandforsyning plan på vej, Vand på Tåsinge, om overtagelse 
af Landet Vandværk. 
Vandforsyningsplanen for Svendborg Kommune, har været længe undervejs. Vi har lavet 
indsigelse mod flere forhold, hvor teksterne og holdningerne ikke harmonerede med given 
lovgivning. De tiltag er nu helet fjernet.  
Den nye redigerede vandforsynings plan skal godkendes af byrådet. Herefter vil den være 
gældende. 
Det har kostet en stor indsats at få alt på plads, og få alt kontrolleret og afstemt med 
kommunen. 

Vor indvindingstilladelse skal fornyes. Hver tiende år skal indvindingstilladelsen fornyes. 
Her går man igennem hvor meget vand vi indvinder, hvad vi af sænker vor 
grundvandsmagasiner med, og hvilke risici der er i forbindelse med indvindingen. Herunder 



hvilke forureningsmæssige forhold der kan gøre sig gældende. Hvad er der i vandets bane til 
boringen, en gammel losseplads, eller andet der kan være en fare for indvinding. 
Det er ret kompliceret at få alle data frem, via div. Systemer. Vi har derfor draget Rambøll ind i 
processen. De er nu i gang med at opsætte ansøgning med de nødvendige data. 
 
Energikrisen er faldet lidt ned, men vor energi er stadig dyr. El har en noget højere pris, end før 
krisen. Det koster. 
Vi forbruger over 200,000 kWh. Årligt, hvilket koster en del.  
Det skal vi forvente vil være niveauet i længer tid. Vi ser ikke en markant sænkning af el priser 
de næste år. 
Øgende omkostninger gælder også alle andre ydelser, håndværker, materialer osv. Det er 
blevet markant dyrere at drive vandforsyning. 
Økonomien i selskabet er generelt god. Vi forsøger at holde penge i kassen, men samtidig skal 
der ske en renovering og udbygning af ledningsnet og anlæg. Det er dyrt, derfor skal vi holde 
godt fast i økonomien fremover. 
2024 har ikke medført takststigning.  

 
Vi undersøger løbende markedet for muligheder ifm. el og andet indkøb. 
 
Svendborg kommune afsatte 500,000 kr. årligt, til demonter af ikke brugte brandhaner i 
kommunen. Pga. besparelser, inddrog de hurtigt beløbet igen.  
Svendborg kommune har forslået, at vandværkerne lægger beløbet ud til demontering af 
brandhaner, og senere, om to til fem år, kan vi få beløbet refunderet af kommunen. 
Vandrådet i Svendborg kommune har lidt tøvende accepteret dette, men vi har sagt nej. 
Det er ikke den store udgift for et vandværk med fire eller fem brandhaner, men vi har ca. 
80 + de der kommer med Landet VV, det vil blive en enorm omkostning, hvor vi skal have 
pengene lagt ud for kommune i flere år. 
Brandhaner er en kommunal ejendom, de vedligeholdes for kommunens regning, og skal 
serviceres for kommunes regning, det har vi en aftale om. 
Vi har derfor sagt nej til den ordning.  
Vil kommunen have brandhaner fjernet, må det betale hvad det koster. Det er ikke 
rimeligt, at vore forbruger skal lægge penge ud for Svendborg kommune. 
 
På IT-fronten har året også være udfordret.  
Pga. den situation med krig i Europa, har myndighederne løbende bedt os om at skærpe 
vores IT-anlæg, og adgangen til det, særligt over for hacker. Det er sket, og vi har løbende 
tjek på alle vore it-forbindelser. Vi gør alt hvad vi og vore IT-leverandør kan pt.  
Vi har løbende fået informationer om hvad der sker, både fra myndigheder, og fra vore 
vandværksforeninger, der følger udviklingen tæt. 
Vi følger løbende myndighedernes anbefalinger. 
 
Beredskabet er også øget. 
Vi har derfor udarbejdet en ny beredskabsplan, der snart er færdig.  
Den vil fremover være grundlaget for de handlinger der skal til, ved IT-svigt, forurening, 
hærværk og andet der kan og vil forstyrre driften. 



Vandværkets regulativ skal løbende opdateres. 
Efter megen debat med kommunen, hvor vi har haft vore foreninger ind over, og mange 
møder med kommunen, er der kom der et nyt regulativ frem. Det var en hård kamp. 
Det er nu godkendt, og er gældende. 
Bare lidt ærgerligt, at vi skal bruge så meget energi og resurser på noget der burde være 
regelret.  
Vor forenings jurister fik afklaret div. Forhold, og dermed regulativets lovlighed. 
Nu er det godkendt, og gældende. 

 
Men nu har Miljø og Fødevarenævnt besluttet en række ændringer til regulativet, det 
håber vi at vi kan vente med at indføre, til næste gange regulativet skal fornyes. 
Det sker hele tiden ændringer og ny tolkninger. 
 
Omkring BNBO, boringsnære områder, har der været en del debat. 
Den ordning der var lagt op til, var at vandværkerne skulle lave frivillige aftaler om 
pesticid fri dyrkning med lodsejer. 
Det er miljøstyrelsen, der udpeger BNBO områderne, efter hvor grundvandet dannes.  
Vi startede vi op på at lave frivillige aftaler, men det var en meget tung gang. Ikke alle 
lodsejer så lystet i de aftaler staten mente vi skulle indgå. Det er da heller ikke lykkedes at 
opnå nogen aftaler, på de områder der hos os er udlagt til BNBO områder. 
Vi har forsøgt med frivillige aftaler, jordkøb, men intet er gået igennem. Nu må vi afvente 
hvad regeringen finder ud af, og om der evt. kan følge penge med. 
Det er ingen nem opgave at pålægge en jordejer restriktioner, mod en måske ikke hel 
dækkende erstatning. 
 
En sag der har fyldt meget, er vandforsyning på Tåsinge. 
Svendborg vand havde et ønske om at afhænde deres vandværk på Tåsinge, Landet 
vandværk, og overdrage det til Vindeby Vand og Bjerreby Vand. Årsagen er dårligt råvand i 
området, og at Landet vandværk benytter kulfiltrering, for at sikre vandkvaliteten. Det er 
en dyr måde at drive vandværk på.  
Vindeby Vand leverede ca. 1/3 af det drikkevand Landet Vandværk levere til sine 
forbruger. 
Det har fra de første forhandlinger om en overtagelse, ligget helt fast, at Vindeby Vand 
ønsker en udgiftsneutral løsning. Dvs. at vi ikke skal bidrage med økonomi i en evt. 
overtagelse.  
Der skal være et indtægtsgrundlag, for at kunne drifte den del vi evt. skal overtage. Dvs. at 
de forbruger der i dag er tilsluttet Landet Vandværk, skal følge med, så der er økonomi til 
at drifte området. 
Det er vores klare udmelding, at de nuværende forsyningsgrænser, og dermed økonomi 
skal fastholdes. 
Området Stenodden ligger naturligt for Bjerreby, det skal de naturligvis forsyne. 
Men det øvrige område er naturligt opland for Vindeby Vand, og skal følge med, ellers er 
der ikke fornuftig økonomi i det. Det er i øvrigt også sådan det er opdel i dag, hvor vi via 
Landet Vandværk forsyner dem med vand. 



På den baggrund, kom der et aftaleudkast, der er blevet godkendt af Svendborg Vand og 
Vindeby Vandforsyning, så vi dag har en aftale vedr. overtagelse af Landet VV.   
Pr. 1. jan. 2024 overtog vi forsyningen af Landet VV, og drifter i dag ledningsnet og 
forsyning, med ca. 525 forbruger. 
I forbindelse med aftale skal alle vandmåler være godkendte. Kontrol viste, at de 
vandmålere der sad i nettet ikke kunne klare kontrollen. Svendborg Vand udskifter derfor 
alle vandmåler. 
Der har i hele forløbet være en god debat og forståelse med Svendborg Vand om 
overtagelsen, at denne løsning var den samfundsmæssige fornuftige løsning. 
Næste trin, er at få etableret en nødforbindelse under sundet, så vi kan kobles sammen 
med Svendborg Vand, i en eller anden krisesituation. Det vil øge forsyningssikkerheden 
væsentligt, men er dog en dyr løsning, vi ikke kan løfte alene. Det skal ske i samarbejde 
med Bjerreby og Svendborg Vand. 

 
Driften i årets løb, har forløbet godt. Der her ikke være større hændelser, der har 
udfordret driften. 
Vi har pga. de øgende omkostninger til bla. el, og usikkerheden omkring hvor det ender 
med el takster, ikke sat større anlægsarbejder i gang. 
På værket er en større kompressor udskiftet, og andre driftsmæssige forhold er 
opgraderet. 
Vort SRO (styring regulering og overvågnings system) får en opgradering i 2024, sammen 
med en ændring i vort iltningssystem. 
Vi holder godt fast i økonomien, og følger udviklingen på bla. energimarkedet. 
 
I driften af vandværket komme en ændring. Jacob Davidsen har efter 37 år som daglig 
leder af driften, ønsket at trække sig lidt i baggrunden.  
Vi har derfor ansat John Christensen som ny driftsleder. John har i et år fulgt driften, og 
har taget de lovbefalede kurser, så han er godt forberedte på opgaven. John er til daglig 
ansat i politiet, og vil fremover dele politi med Vandværket. 
Jacob Davidsen fortsætter som rådgiver og beregner i et stykke tid endnu. 
Lise Rønnemose styre administrationen med sikker hånd, det er vi rigtig glade for. 

 
Slutlig en tak til forbruger, medarbejder og bestyrelsen for året der er gået. 
 
Spørgsmål/kommentarer til beretningen: 

• Sikring (BNBO) omkring vandboringerne blev drøftet. 
• Risiko omkring drikkevandskvalitet blev drøftet. 
• Drikkevandsprøvernes tilgængelighed blev omtalt. 

Beretningen blev godkendt. 
 
 
Punkt 4:  
Regnskab 



 
Revisor (Tranberg Revision) gennemgik det reviderede regnskab. 
Resultatet for 2023 blev på kr. -362.118,-. 
Vandværket havde ved årets udgang 1796 forbrugere som i løbet af året forbrugte 193.617 m3 
vand. 
 
Regnskabet godkendt. 
 
 
Punkt 5: 
Valg til bestyrelsen 
 
På valg: 
Fra Vindeby - John Christensen (som modtog genvalg). 
Fra Vindeby - Leon Sørensen (som ikke ønskede genvalg). I stedet blev Nikolaj 
Jørgensen valgt. 
Fra Troense - Jens Sørensen (som modtog genvalg). 
Fra Landet - Ingen opstillede. 
 
 
Punkt 6: 
Valg af suppleanter 
 
Fra Vindeby blev Jens Jensen og Jim West genvalgt. 
Fra Troense blev Per Gammelgaard genvalgt. 
Fra Landet. Ikke aktuelt. 
 
 
Punkt 7: 
Valg af godkendt revisionsfirma 
 
Trandberg Revision blev valgt. 
 
 
Punkt 8: 
Indkomne forslag 
 
Ingen forslag modtaget. 
 
 
Punkt 9: 
Eventuelt 
 
Indlæg/debat om grundvandssikring (BNBO). 



Herunder at det ikke har været muligt at indgå frivillige ordninger med lodsejere omkring 
vandværkets boringer og reglerne/lovgivning vedr. dette. 
 
Indlæg/debat om regulering/bortskræmning af råger i Bratenskoven. 
Herunder om brugen af "skræmme-lydgiver". 
Driftleder oplyste, at Vindeby Vand igen i 2024 har indgået aftale med jæger om regulering 
efter gældende regler og at brug af "skræmme-lydgiver" ikke påtænkes. 
 
 

Referent 
 

Leon Sørensen 


